
List – opad,…. A já vzpomínám, jak vlastně celkem ne-
dávno se rozvil a zazelenal tou nejdokonalejší jarní 
svěžestí, sílil a v létě dělal stín a radost i bezpečí člo-
věku, hmyzu a ptákům. A teď pomalu odchází. Ale od-
cházení  je to velkolepé, okouzlující, hýřící dokonalými 
barevnými odstíny a kompozicemi. 
A protože jsem člověk podzimní, propadám v těchto 
nádherných dnech totálnímu obdivu k tomu, co se 
za okny odehrává. Ranní mlha a chlad nenapoví, co 
nás čeká. Bývá to překvapení. A v mém případě vždy 
milé. Ať je barevné a rozjásané, ale vítám i den šedivý, 
mlhavý a deštivý. To cítím jakýsi klid a měkké pohla-
zení. Generace předků plahočících se na poli a okolo 
hospodářství končívaly práce. A aniž bych se já až tak 
moc angažovala na poli a v chlévě, tak nějak to přiro-
zeně cítím. Už není kam spěchat, vše dokonáno. Kruh 
se pomalu uzavírá, světla ubývá. Je čas na rozjímání  
a vzpomínání. A ano,  i čas v mysli připomenout všech-
ny, kteří už s námi nejsou a chybí. Poděkovat za čas, 
který jsme mohli společně strávit. A já samozřejmě 
vzpomínám i na čtyřnohé kamarády a životní parťáky, 
kteří byli s námi při tom dobrém i zlém, co nás v životě 
potkalo.
Poslední srpnový den jsem k Velké Kočce za Duhový 
most doprovodila kočičku, která se před pár lety tak 
nějak na své životní pouti přidala k nám. Vlastně jsme 
ji zpočátku ani moc nechtěli, protože jsme si mysleli, 
že jsme už doma všichni. Časem jsme poznali, jak je 
neuvěřitelně milá a vděčná a trpělivá. Moc mi chybí.               
Vlastně od té doby přemýšlím o tom, že jsem ztrati-
la něco, co jsem vůbec nehledala. A že je to možné.  
I tak to chodí, velké věci a splněná přání se s odstupem 
času a jiném úhlu pohledu mohou zdát jalové, naproti 
tomu naprosto nenápadné životní křižovatky mohou 
nasměrovat naše kroky do náruče osudové změny. 
Tak ať už jsme v životě hledali či nehledali a cokoli ztra-
tili, vzpomínejme na to dobré a v dobrém.
       
 Galina Žílová 
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ZPRÁVY Z RADNICE
Připomenutí 105. výročí vyhlášení Československé republiky
Ve středu 25. října, před zahájením podzimních prázdnin, si žáci 9. roč-
níku připomněli státní svátek 28. října a rok 1918 u památníku padlých 
občanů Olešnice před školou. Po úvodním slovu ředitele školy PaedDr. 
Zdeňka Peši pak společně se starostou města Ing. Davidem Tomáškem 
vztyčili státní a městskou vlajku a umístili věnec k připomenutí obětí.

ČOV Olešnice – vodovod a kanalizace
Už sice uplynuly dva měsíce od havárie na ČOV Olešnice, která se stala 
v pátek 28. 8. 2023, ale město Olešnice zatím nezná výsledek šetření 
dotčených orgánů životního prostředí. Bohužel to bude nejspíše měs-
to, které orgány v tomto šetření určí za viníka. Lze tedy očekávat, že 
město jako provozovatel ČOV bude nuceno zaplatit pokutu a pravdě-
podobně i škody na násadě pstruhů na potoce Hodonínka.
Již před havárií jsme začali spolupracovat s externí firmou VODA CZ 
SERVICE s.r.o. z důvodu zlepšení funkčnosti a zkapacitnění ČOV Oleš-
nice, která je dlouhodobě přetížená vypouštěnými odpadními vodami 
průmyslových znečišťovatelů. 
S odbornou firmou nyní město pracuje na dlouhodobé koncepci roz-
voje kanalizace a vodovodu. V horizontu nejbližších měsíců budou vy-
soutěženy a zpracovány projekty na modernizaci ČOV Olešnice, které 
budou řešit výměny stávající zastaralé elektroinstalace a přechod na 
dálkové řízení, měření a regulace přitékajících odpadních vod. Dále je 
třeba vyřešit chybějící technické požadavky na kanalizační a vodovod-
ní přípojky, smlouvy o dodávkách pitné vody a odvádění odpadních 
vod dle platné legislativy.



Atletický areál před rekonstrukcí
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V následujících letech bude město muset 
investovat do rozvoje a oprav kanalizace 
a vodovodu a modernizace včetně au-
tomatizace čistírny odpadních vod, aby 
nedocházelo k podobným situacím, jako 
letos na konci léta. Tyto investice jsou 
nezbytné, jelikož údržba a modernizace 

těchto zařízení byla v  posledních letech 
zanedbávána, což vyústilo ve zmiňova-
nou havárii na ČOV.
I přes velký nárůst nákladů, zejména na 
energie, město v minulých letech nezdra-
žilo vodné či stočné. Cena těchto služeb 
pro občany i podnikatele zůstává na níz-
ké úrovni v porovnání s cenami v  jiných 
obcích. I nadále se vedení města bude 
snažit, aby byla cena vody pro spotřebi-
tele v přijatelné výši.

Rekonstrukce kulturního domu v 
Olešnici 
I v průběhu měsíce listopadu budou pro-
bíhat stavební práce na obnově interiéru 
KD a rekonstrukci baru. Ke konci měsíce 
by všechny tyto práce měly být dokon-
čeny a mělo by být zahájeno kolaudační 
řízení. Po všech administrativních kro-
cích tak bude kulturní dům opět sloužit  
svému účelu.

Plesová sezóna na počátku roku 2024 by 
měla proběhnout dle plánu. Rada měs-
ta usilovala o nákup nových židlí a stolů 
tak, aby KD byl nejen v novém hávu, ale  
i vybavení bylo obnoveno před otevřením 
na následující plesovou sezónu. Již v září 
bylo osloveno několik dodavatelů, ale 
vzhledem k objemu takové zakázky bylo 
nutné podstoupit proces výběrového 
řízení. Do toho nakonec dodal nabídku 

na dodání do konce tohoto roku pouze 
jeden dodavatel, a tak nebylo možné do-
davatele vybrat. Proto zahájení provozu 
rekonstruovaného KD a nadcházející ple-
sová sezóna bude s  využitím stávajících 
židlí a stolů. Nicméně rada města plá-
nuje vypsat nové výběrové řízení a židle  
a stoly do KD pořídit v  prvním pololetí 
roku 2024.

Za předpokladu, že všechny stavební 
práce a administrativní záležitosti pro-
běhnou v  řádných termínech a bez vý-
raznějších problémů, rada města plánuje 
před Vánocemi oficiální otevření rekon-
struovaného interiéru KD v podobě dne 
otevřených dveří. Forma této akce je do-
laďována, ale jedna věc je jistá. Na této 
akci budou moci olešničtí občané opět 
ochutnat řemeslné pivo Olešnický Závr-
šák. Po jeho úspěchu na oslavách 950. 
let od první písemné zmínky o Olešnici 
to bude jistě vítáno milovníky zlatavého 
moku.
A v  jaké fázi se nacházejí samotné sta-
vební práce? Ve dvoře kulturního domu 
je již namontována konstrukce lávky. 
Jeviště bylo rozšířeno a taktéž i scho-
dy z obou stran. Nová masivní prkenná 
podlaha pouze čeká na natření. Dřevěný 
strop tvořený KVH hranolky pomáhá cel-
kové akustice prostoru a zároveň dotvá-
ří útulnost celého interiéru. Na začátku 
listopadu bude položen sametový vinyl 
na podlahách v přísálí a na galerii. I ten-
to povrch připomínající koberec pomůže 
utlumit hluk. Radiátory v hlavním sále  
a v přísálí budou v následujících dnech 
obloženy děrovaným plechem v bílé bar-
vě. Na dřevěné obložení zábradlí na ga-
lerii je namontována vrchní kovová část 
v barvě slonovinové kosti. Celková výška 
zábradlí bude 1 m tak, aby splňovalo nor-
mu. Komín v baru je obložen atypickým 
obkladem v metalické barvě. Bar čeká na 
dodávku vnitřního mobiliáře.

Opatrně na silnicích i v ulicích
Ačkoliv tomu dosavadní průběh babího 
léta moc nenasvědčoval, sychravé pod-
zimní dny jsou tu. K tomu mlhy, zkracující 
se den a s nimi ruku v ruce snížená vidi-
telnost na našich ulicích a silnicích. Dovol-
te nám tedy v tomto článku připomenout 
pár základních bezpečnostních zásad, 
abychom byli za snížené viditelnosti vi-
dět. Totiž to, že jsme vidět, významnou 
měrou snižuje riziko kolize, nehody. Ně-
která pravidla stanoví přímo zákon o pro-
vozu na pozemních komunikacích.

Vybrané povinnosti chodce
• Při chůzi použít chodník. Kde není chod-
ník, nebo je neschůdný, chodí se po levé 
krajnici co nejblíže při levém okraji vozov-
ky, kde můžeme jít maximálně ve dvojici. 
Je-li však snížená viditelnost (mlha, neo-
světlený úsek, hustý déšť, atp.), musíme 
jít pouze jednotlivě za sebou.
• Při chůzi mimo obec za snížené viditel-
nosti po krajnici nebo po okraji vozovky 
v místě, které není osvětleno veřejným 
osvětlením, je chodec povinen mít na 
sobě prvky z reflexního materiálu. Tyto 
prvky musí být umístěné tak, aby byly vi-
ditelné pro ostatní účastníky provozu na 
pozemních komunikacích.
• Je-li přechod pro chodce nebo místo 
pro přecházení vozovky blíže než 50 m, je 
chodec povinen přecházet jen na těchto 
místech. V opačném případě je povoleno 
přecházet (mimo přechody) pouze kolmo 
k vozovce, nejkratší cestou.

Obrázek ukazuje rozdíl ve viditelnosti 
chodce při použití různě barevného oble-
čení a při použití reflexních prvků. 

Cyklisté
Nejen chodci, ale i cyklisté nebo osoby 
pohybující se na jiném sportovním náčiní 
(koloběžky, in-line brusle, skateboardy, 
atd.) musí dbát na to, aby byli dobře vi-
dět. Proto platí použití reflexních prvků  
i pro ně. Cyklisté navíc musí mít během 
jízdy za snížené viditelnosti rozsvícen 
světlomet s bílým světlem svítícím do-
předu a zadní svítilnu se světlem červe-
né barvy nebo přerušovaným světlem 
červené barvy. Je-li vozovka dostatečně 
a souvisle osvětlena, může cyklista pou-
žít místo světlometu svítilnu bílé barvy s 
přerušovaným světlem. Obecné doporu-
čení při jízdě na kole, s ohledem na hus-
totu provozu v současné době, je použít 
světla/blikátka i za normální viditelnosti.

Výše zmíněné zásady platí také pro oso-
by pohybující se na různých dopravních 



prostředcích, které jsou v poslední době 
hojně využívány. Například různé elekt-
ro dopravní prostředky jako koloběžky, 
jednokolky, skateboardy, tříkolky atd. 
Tyto „stroje” mnohdy dosahují i vysokých 
rychlostí, proto je na místě, krom velké 
opatrnosti, také dobrá viditelnost takto 
přepravovaných osob.

Automobily:
Pozor i při řízení automobilů. Dle platné 
legislativy sice platí, že během jízdy mu-
síme mít rozsvícená světla, ale spousta 
automobilů dnešní doby je vybavena tzv. 
denním svícením. To znamená, že svítí 
pouze přední část vozu, ale jeho záď není 
osvětlená vůbec. Takové vozidlo je pak 
za snížené viditelnosti takřka neviditel-
né. Zvláště pak, je-li vozidlo barvy, která 
může snadno splynout s okolním pro-
středím.  

Některá vozidla jsou vybavena automa-
tickým rozsvícením světel. Ani na ten-
to systém se však nelze spolehnout na  
100 %, jelikož každé takto vybavené vozi-
dlo může mít jinak nastaven senzor pro 
rozsvícení obrysových/hlavních světel. 
Proto je  potřeba se za snížené viditel-
nosti přesvědčit, že nám vozidlo svítí celé. 
Tedy jak přední, tak i zadní část. Zjistěte 
si, jak u vozu vybaveného automatickým 
rozsvícením světel během jízdy poznáte, 
že se vám rozsvítila obrysová/hlavní svět-
la. Například se může aktivovat podsvíce-
ní palubní desky nebo  u některých zna-
ček se u přepínače světel rozsvítí vedle 
symbolu  AUTO (označující automatické 

L ISTOPAD  202 3

ZPRAVODA J  MĚSTA  OLEŠNICE  |  3ZPRAVODA J  MĚSTA  OLEŠNICE  |  2

rozsvícení světel) také symbol světel ob-
rysových nebo potkávacích, u jiných se 
zase rozsvítí kontrolka světel přímo na 
palubní desce. Případně můžete v místě, 
kde tím nikoho neomezíte ani neohrozí-
te, zkusmo zapnout  dálková světla, která 
se při denním svícení rozsvítit nemohou 
a při jejichž aktivaci se rozsvítí kontrolka 
na palubní desce.
Ať už jdeme pěšky, či se pohybujeme po-
mocí nějakého dopravního prostředku, 
vždy platí základní pravidlo „VIDĚT A BÝT 
VIDĚN”, které nám může zachránit život 
i zdraví.

Odpady
Jak jsme již informovali v  červencovém 
zpravodaji, město Olešnice se rozhodlo 
změnit systém nakládání s komunálními 
odpady. Úplně prvotní změna proběh-
ne již koncem roku 2023, a to vstupem 
do dobrovolného svazku obcí Technické 
služby Malá Haná. Od 1. ledna 2024 již 
pro občany Olešnice nebude svážet ko-
munální odpady společnost Recovera, 
ale o odpadové hospodářství se budou 
starat již výše zmíněné Technické služby 
Malá Haná.
Pro občany Olešnice to v  následujícím 
roce 2024 nebude znamenat  žádnou  
změnu ve stávajícím svozu komunál-
ních odpadů (dále SKO), třídění do pytlů  
a sběrných hnízd. Pytle na tříděný papír 
a plastové obaly si budou občané nadále 
moci vyzvednout na stavebním odboru 
Olešnice. Také provoz sběrného dvora 
bude nadále probíhat ve stejném režimu.
Pro podnikatele, kteří měli pro SKO uza-
vřeny smlouvy se společností Recovera, 
nastane změna pouze v  případě, že by 
se sami rozhodli využít služeb TS Malá 
Haná, nebo že by jim společnost Reco-
vera smlouvu od 1. 1. 2024 vypověděla. 
V  tomto případě budou na městském 
úřadě – stavební odbor kontakty na zá-
stupce TS Malá Haná, kde bude možné 
uzavřít smlouvy nové.
Podrobnější informace budou také uve-
řejněny na webových stránkách města  
a v Olešnickém zpravodaji v prosincovém 
vydání. V  tomto vydání budou také zve-
řejněny ceny za SKO za poplatníka na rok 
2024, bezhotovostní úhrady za poplatky 
a nový kalendář svozu.
Rok 2023 ještě zdaleka nekončí, ale do-
volte nám se poohlédnout, jak se nám 
dařilo třídit odpady v roce 2023 s  daty, 
která máme zatím ke třetímu čtvrtletí.

Bylo zde již zmíněno, že v Olešnici je pozi-
tivní trend nakládání s odpady. Hodnoty 
za třetí čtvrtletí roku 2023 to dokládají, a 
je pro nás dobrou zprávou, že podíl re-
cyklovatelné složky komunálního odpa-
du nám stoupl z 29 % roku 2022 na 34 % 
za třetí čtvrtletí roku 2023. Tyto pozitivní 
hodnoty v posledním čtvrletí může samo-
zřejmě ovlivnit i nadcházející topná sezó-
na, kde popel do značné míry ovlivňuje 
směsný odpad.

Přesto bychom rádi poděkovali občanům 
Olešnice za pozitivní výsledky, ale čeká 
nás ještě pořádný kus práce, abychom  
dostáli nařízením pro obce do budoucna, 
že oddělené soustřeďované recyklovatel-
né složky komunálního odpadu (papír, 
sklo, plasty, jedlé tuky a oleje a bioodpad) 
musí tvořit v kalendářním roce 2025 a ná-
sledujících letech alespoň 60 %, v kalen-
dářním roce 2030 a následujících letech 
alespoň 65 % a v kalendářním roce 2035 
a následujících letech alespoň 70 % z cel-
kového množství komunálního odpadu.

Hotel Závrší se brzy otevře …
Rada města v říjnu zveřejnila záměr pro-
nájmu Hotelu Závrší, který je od začátku 
srpna uzavřen. Do konce zveřejnění zá-
měru se přihlásil jediný zájemce o proná-
jem za účelem provozování restauračních 
a hotelových služeb. Rada města se sešla 
se zástupci podnikatelského subjektu a 
zevrubně se seznámila s jejich podnika-
telským záměrem. V současné době se 
dolaďují podmínky nájemní smlouvy a 
zároveň probíhá dovybavení kuchyně ho-
telu. Předpokládá se, že v měsíci listopa-
du bude podepsána nájemní smlouva a 
provozovatel zahájí přípravy na zprovoz-
nění restaurace a hotelu. S provozovate-
lem bylo domluveno, že od 1. 12. 2023  
by měl být spuštěn provoz. Věříme, že 
brzy budeme moci zavítat do nově ote-
vřeného hotelu a využít jeho služeb.

Vzpomínka
Dne 28. 10. 2023 nás zasáhla velmi smut-
ná zpráva. V tento den odešel úžasný  
a skvělý muzikant, vzácný člověk, pan Petr 
Křivinka. Všechny nás dokázal strhnout k 
radosti z hudby a všemu, co k tomu v pe-
dagogické i nepedagogické činnosti patří. 
Byl také pro nás vzorem lidskosti, laska-
vosti, velkého optimizmu a lásky k životu. 
Myslím, že si v tuto chvíli ani neuvědomu-
jeme, jak moc nám bude chybět. 



ného učiliště a VÚM. Žáci si v doprovodu 
vychovatelů poprvé prohlédli knihov-
nu, se zaujetím zkoumali knižní novinky  
a měli spoustu dotazů, na které jsem se 
jim snažila odpovědět. Do knihovny ne-
přichází celá skupina povinně, ale pouze 
ti, kteří chtějí a zajímají se o literaturu.  
A co je nejvíc přitahuje? Jako všechny 
ostatní mladé – fantazie, válečná literatu-
ra a děvčata romantika. Tímto děkuji všem 
vychovatelům za to, že zprostředkovávají 
svým svěřencům i takový druh zábavy.                                
                                                       knihovnice

ŠKOLSTVÍ

Turnaj ve stolním tenise – okresní přebor
Dne 17. 10. 2023 se uskutečnil okresní 
přebor starších žáků v Rájci-Jestřebí ve 
stolním tenise. Turnaj organizovala Aso-
ciace školních sportovních klubů. Naši 
školu reprezentovali s doprovodem paní 
učitelky Mgr. J. Krejčí žáci: Martin Čípek, 
Vojtěch Krejčí a Štěpán Krejčí.

V konkurenci 17 družstev zvítězili a od-
nesli si diplom a pohár za 1. místo.  

Blahopřeji PaedDr. Zdeněk Peša, 
ředitel školy

Provoz školní jídelny
Po dvou měsících provozu školní jídelny 
ZŠ a MŠ je možné konstatovat, že se pře-
vodem na nový stravovací subjekt školní 

Vy, kteří jste měli možnost se s panem ře-
ditelem  Petrem Křivinkou setkat v rám-
ci ZUŠ Letovice jako žáci, či jako diváci  
a posluchači, věnujte vzpomínku tomuto 
úžasnému člověku, který nade vše milo-
val hudbu a život.
Čest jeho památce.

MATRIKA

NAŠI JUBILANTI:
(70,75,80,85,86, 87, 88, 89, 90 ROKŮ A VÍCE)

Vlasta Ježová
Slávka Loubalová

Libuše Holková
Jaroslava Pokorná
František Mareček

Anna Vašířová
Jiří Blaha

Zdeňka Žílová
Petr Motyčka

Všem jubilantům přejeme pevné zdraví, 
hodně spokojenosti a radosti!

ÚMRTÍ 
Zdeněk Škoda – nedožitých 65 let

Antonín Kubát – 64 let
Věra Fojtová – 93 let

Marie Adamcová – 88 let 

Pozůstalým vyslovujeme upřímnou 
soustrast.

KNIHOVNA

Neformální setkání
V pátek 20. října proběhla letos již druhá 
návštěva knihovny a takové malé setkání 
s šestičlennou skupinkou učňů z odbor-
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jídelna zapracovala jednak v novém ob-
jednávkovém systému a s dodávkami 
nových dodavatelů potravin, jednak se 
vedle obědů připravují i svačiny pro žáky 
ZŠ. O obědy je zvýšený zájem a denně 
se v jídelně ZŠ vydává na 230 obědů.  
O novinku - svačiny ve školní jídelně - je 
také zájem. Objednané svačiny si denně 
vyzvedne, či přímo v jídelně zkonzumuje 
30-50 žáků.
Všem pracovnicím kuchyně (v čele s  ve-
doucí, paní Lenkou Musilovou) patří za to 
poděkování nejen vedení školy, ale i spo-
kojených strávníků.

Beseda s odborníkem z praxe
Nedílnou součástí práce školy je i pomoc 
při výběru vhodné profesní orientace  
a střední školy žákům deváté třídy. Vhod-

ným doplňkem může být i projekt Den 
pro školu, kdy do školy přijede dobrovol-
ník, který sděluje žákům své zkušenosti 
z praxe. K nám zavítal pan inženýr, který 
doslova z ničeho vybudoval prosperující 
zahradnickou firmu a žákům předával 
své životní postřehy. Žáky zaujalo líče-
ní toho, jak se z  momentálního nápadu 
pustil do podnikání, což nikdy neměl 
v  úmyslu a   povídání o tom, jak člověk 
nikdy neví, před jaké zkoušky ho život 
postaví a že nejdůležitější je houževna-
tost, vytrvalost, schopnost poprat se 
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Přihlášky k zápisu 
• literárně – dramatického oboru 
•  oboru sólový zpěv
zasílejte do

e-mail: jiriressler@gmail.com
mob: 603 216 393

30.11.2023

Základní umělecká 
škola Letovice

Literárně – dramatický obor
Vzdělání v literárně dramatickém oboru umožňuje dětem získat tvůrčí zkušenost a zdravé sebevědomí 

také v oblasti komunikace a sdělování, vztahů a jednání, což jsou zkušenosti, které mohou uplatnit 
nadále v kterékoli pracovní profesi i v běžném životě. Rozvíjí vlohy, dovednosti a znalosti žáka v oboru 

divadelní, slovesné i literární tvorby.

Pracuje se ve skupinách i individuálně. Žáci se učí hravou formou vzájemně si naslouchat, respektovat se 
a aktivně se účastnit dramatické i jiné hry.

Cílem vzdělávání žáků je především probouzet vlastní aktivitu, schopnost spolupracovat ve skupině a 
schopnost postupného osvojování a správného užívání odborných dovedností.

Sólový zpěv
Lidský hlas je prapůvodním nástrojem od nepaměti. Je to nejpřirozenější projev člověka. Výuka sólového 

zpěvu pracuje s fyziologickými možnostmi žáka, nenásilně hlas kultivuje a rozvíjí. Vychovává žáka buď 
k profesionálnímu sólovému projevu nebo k uplatnění v amatérských souborech či uskupeních.

Absolvent JAMU v Brně oboru Muzikálové herectví. Herec a zpěvák 
Městského divadla Brno a bývalý dlouholetý člen Českého 
filharmonického sboru Brno

připravuje otevření 
literárně - dramatického oboru a sólového zpěvu

Výuka bude probíhat od 1.2.2024 v Olešnici, přesné dny upřesníme podle počtu přihlášených

Vyučuje
MgA. Jiří Ressler

s překážkami, či   přiznat si svoji chybu a jít dál. Celá beseda  
a následná diskuze se nesla v  duchu toho, že člověk nikdy 
neví, jaké znalosti ze školy bude kdy v  životě potřebovat  
a že i když si teď žáci zvolí studium profese, která je nakonec 
neuspokojí, vždy je možnost hledat a najít jinou životní cestu. 
V hodinách jsme se potom ještě k besedě vrátili a vzhledem 
k tomu, že si žáci  odnesli zajímavé postřehy, považuji takové 
setkání za velmi vhodný doplněk jejich základního vzdělání. 

Mgr. Jana Sýkorová,
kariérová poradkyně

Mary´s Meals
Odpoledne v pátek 13. října jsme se mohli připojit k  oslavě 
Světového dne kaše (10. října) a ochutnat kaši, kterou v nej-
chudších oblastech jí ve škole takové děti jako jsme my.

Paní učitelka Němečková nám povykládala o vzniku a činnosti 
organizace Mary´s Meals, která zajišťuje každý školní den jídlo 
pro 2 429 182 dětí v 18 zemích světa. Zhlédli jsme dokument, 
ve kterém jsme viděli, jak žijí děti v chudých zemích a jak jim 
Mary´s Meals pomáhá. Některé z nich nemají rodiče, musí se 
o sebe postarat, věci si shání na skládce. Děti chodí do školy 
nejen kvůli vzdělání, ve kterém vidí lepší šanci na budoucnost, 
ale také hlavně i díky jednomu jídlu, které tady dostanou a to 
je často pro ně jediné jídlo za celý den. A toto je i cílem Mary´s 
Meals, aby se děti ve škole najedly, protože pak i do školy při-
jdou, mají energii, chtějí a mohou se učit.

Po dokumentu jsme si zahráli kvíz, ve kterém jsme všichni 
úspěšně odpověděli na otázky o Mary´s Meals, dostali odmě-
nu a pak jsme už šli do kuchyňky vařit kaši likuni phala. Vaře-

ní bylo zábavné, kaše se povedla, chutnala nám a byla hodně 
sytá. 
Všem se nám celá akce moc líbila a děkujeme paní učitelce za 
možnost ochutnat jídlo, které poskytuje Mary´s Meals dětem 
v rozvojových zemích.

Kristýna Hanyková, Adéla Foltánová, Nika Girglová (7. třída)

Na návštěvě u našich místních zemědělců
Dne 25. 10. jsme se s dětmi školní družiny vypravili na exkurzi 
za místními zemědělci, respektive do firmy VSP Group Olešni-
ce. V rámci naší celoroční hry „ Jak se Janek učil řemeslu“, jsme 
se chtěli dozvědět, co taková profese zemědělce všechno ob-
náší. Pan Doskočil nás trpělivě a s úsměvem seznámil s celým 
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zázemím nejen živočišné výroby, ale také moderní zemědělské techniky. Takže zatím-
co u děvčat zvítězila čerstvě narozená telátka, ten den dokonce i dvojčata, u chlapců 
zvítězila technika, protože posadit se do velkého traktoru nebo bagru s možností ovlá-
dat lžíci nahoru a dolů byl opravdu zážitek. Musím tedy říci, že se nám exkurze moc 
líbila a dětem pomohla udělat si lepší obrázek o této důležité profesi.

Jana Ondriková, 
vedoucí vychovatelka školní družiny

KULTURA

Lampionový průvod
Dne 16. 11. 2023 se uskuteční lampionový průvod. Účastníci průvodu se sejdou  
v 17:00 na náměstí Míru u kašny. Tímto průvodem si připomeneme 17. listopad – Den 
boje za svobodu a demokracii a Mezinárodní den studentstva. Lampionový průvod 
půjde tradiční trasou z náměstí Míru, kolem pomníku a dále pak k „Ptáčkárně“, kde se 
můžete těšit na ohňostroj. 

CESTOPISNÁ PŘEDNÁŠKA O IZRAELI
Dne 23. 11. 2023 od 18.00 hod. proběhne na půdě radnice v Olešnici cestovatelská 
přednáška IZRAEL S GOPRO KAMEROU A HUDBOU ZE SEVERU NA JIH. 
Karel Kocůrek se vypravil několikrát do Izraele. Cestoval autobusem, vlakem, autem 
a pěšky. Bydlel v židovské rodině, kde naslouchal příběhům lidí, kteří přežili koncen-
trační tábory. Setkával se s lidmi různých náboženských vyznání. Povídal si s vojáky 
a vojačkami izraelské armády, s taxikáři. Přespal v kibucu, na pláži u Rudého moře.
 Navštívil posvátná místa v Jeruzalémě, Betlémě, v Galilii, Mrakodrapy v Tel Avivu, ná-
rodní park Timna, pozoroval divoká zvířata. Procházel kouzelným červeným kaňonem 
v poušti Negev. Koupal se pod vodopády v En Gedi. Navštěvoval starověké archeo-
logické lokality v Megido, Bet Guvrin, Jerichu. Položil se na hladinu Mrtvého moře. 

Šnorchloval s GOPRO kamerou v králov-
ství korálů a ryb v Rudém moři v Eilatu.
Přednáška je doplněna hrou na hudební 
nástroje z Izraele a výstavou dovezených  
předmětů .

RŮZNÉ

Přednáška - poskytování první pomoci
JSDH Olešnice, pořádá v úterý 28. 11. 
2023 v 17:00 hod. přednášku s praktic-
kým nácvikem resuscitace.   Přednáška 
je určena pro širokou veřejnost starší 18 
let. Zájemci se prosím přihlaste Martinu 
Novotnému na tel. 736 745 715, nebo 
na email: novas.martin@email.cz. Podle 
počtu zájemců upřesníme místo konání. 
Přednáška bude kapacitně omezena, ale 
podle zájmu jsme připraveni v podob-
ných akcích pokračovat a případně roz-
šířit téma. Přednášku povede naše zdra-
votnice Mgr. Alexandra Novotná.

Inzerce
Brambory
Prodám tříděné konzumní brambory  
1 kg/16 Kč. 
Fiala František mobil : 736 540 948

Kaktusy
Nabízím kaktusy – Agave americká. Veli-
kost cca 50 cm. Bez kvetináče za odvoz. 
K odběru celkem 11 ks.
Kontakt: 603 352 362

Odpady
Odvoz komunálního odpadu z  popelnic 
probíhá každý lichý týden v úterý, to je 7. 
a 21. listopadu. Sběr pytlovaného plastu 
od vašich domů se bude konat 10. a sběr 
papíru 24. listopadu.


